فشل آلية الاسواق واهمية تدخل الدولة في ضوء الازمة الاقتصادية العالمية

لقد بدات الإضطرابات المالية اعتبارا من منتصف عام 2007، على إثر أزمة القروض عالية المخاطر مقابل الرهونات العقارية في الولايات المتحدة الامريكية،واستمرت حتى وصلت الى ذروتها خلال عام 2008، مما ادى إلى حدوث الأزمة المصرفية والمالية والتى اعتبرها البعض الأخطر منذ الكساد العالمي الكبير.

وفى ضوء العولمة وثورة الإتصالات والتحرير الاقتصادي تزايدات حدة الازمة المالية وانتقلت بشكل سريع بين مختلف دول العالم وامتداد الازمة إلى الدول الناشئة والنامية مما احدث مخاوف تتعلق بالركودالاقتصادى .

ومن المفارقات ان تلك الازمة تأتى فى اعقاب ازمتين حادتين مر بهما الاقتصاد العالمى ، وهما ازمة ارتفاع اسعار النفط ، وازمة ارتفاع اسعارالسلع الغذائية ،وهكذا شهدالاقتصاد العالمى ثلاث ازمات كبرى خلال فترة وجيزة ،الامرالذى يطرح معه العديد من التساؤلات فيما يتعلق باليات عمل نظام الاقتصادالعالمى .

ومما زاد من حدة الازمة ايضا اتباع الولايات المتحدة نظام السوق والايدلوجية اللبيرالية المتشددة حيال عدم التدخل الحكومي في النشاط الاقتصادي (حتى في حالة حدوث الازمات) في الوقت الذي لم تقدم اليات السوق المتبعة الحلول الملائمة للحد من الازمة، من هنا يأتي التساؤل حول مدى استمرارية اقتصاد السوق الحر (المعتمد على عدم التدخل الحكومي) من عدمه ؟

وفي هذا الإطار، يهدف البحث إلى اقتراح خطوات العلاج للخروج من الازمة في اطار دور للدولة الرأسمالية من خلال اتخاذ إجراءات لتجديد نظم عمل المؤسسات المالية الدولية وضمان رقابة حكومية أوسع يتوقع ان يكون متزايد بشكل كبير ومتنوع في النشاط الاقتصادي على ان يكون تدخلا محسوبا وفعالا في اطار من الشفافية والمساءلة والبعد عن تعارض المصالح.

ويتناول البحث هذا الموضوع من خلال منهجية الأسلوب التحليلي القائم على المنهج الاستقرائي والوصفي مستعينا في ذلك بالمراجع الأجنبية والعربية الحديثة.

وفى سبيل تحقيق ذلك تتناول الدراسة فى المبحث الأول الازمة الاقتصادية العالمية – الاسباب التطور والمراحل سبل الخروج ، وفى المبحث الثانى يتناول مفهوم فشل الاسواق واهمية مراجعة الدور الرقابى للدولة ومدى تزايد اهمية دورها الاقتصادى ، وفى المبحث الثالث يتناول دور النظم الاقتصادية فى الخروج من الازمة ومستقبل الاقتصاد العالمي .

A Research Summary

The Failure of the Market Mechanism and the Importance of State Intervention in the Light of the Global Economic Crisis

The financial crisis started in the mid of 2007, following the crisis of the high-risk loans versus mortgages in the United States. The crisis has continued until it reached its peak during 2008, which resulted in the banking and financial crisis, which, in turn, has been considered by some people as the most serious one since the great global recession.

In the light of globalization, the revolution in communications and the economic liberalization, the intensity of the financial crisis has been increased and moved quickly between different countries of the world and the extension of the crisis to the developing countries, causing concerns about the economic recession.

Ironically, this crisis comes in the wake of two severe crises by which the global economy has passed, namely, the crisis of rising oil prices and the crisis of rising food prices. Therefore, the global economy experienced three major crises in a short period of time, which raises many questions regarding the mechanisms of the global economy working system.

In addition, what adds to the severity of the crisis is the fact that the United States follows the market system and the radical liberal ideology about the lack of government intervention in economic activity (even in the presence of crisis) at the mean time when market mechanisms didn't provide the appropriate solutions to curb the crisis. The question to be asked, then, is: Whether or not should the policy of free market economy (with government limited intervention) continue?

In this context, the research aims to propose some solutions to get out of the crisis within the framework of the role of the capitalist state by taking action to renew the working systems of international financial institutions and to ensure greater government control, which is expected to be increasing largely in the economic activity where the intervention should be calculated and effective within the framework of transparency, accountability, and away from the conflict of interests.

This research applies a systematic analytical method based on the inductive and descriptive approach. Using modern Arabic and foreign references.

In order to achieve this purpose, the research deals with, in Section I, the global economic crisis, its causes, evolution, stages and how to step out of it. In Section II, the study deals with the concept of market failure and the importance of checking the supervisory role of the state and the extent of the growing importance of its economic role. In Section III, it deals with the role of economic systems in getting out of the crisis and the future of the world eyconom